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beschouwing van de voorzitter 

Nu het tienjarig bestaan van de Europese Economische Gemeenschap 
wordt gevierd, blijkt hoezeer het tot stand brengen van een gemeen
schappelijk markt- en prijsbeleid de aandacht heeft opgeëist. Het wel
slagen van de E.E.G. was in belangrijke mate van het bereiken van deze 
doelstelling afhankelijk en de moeilijkste opgave waarvoor men was ge
steld. 

De werking en de ontwikkeling van de gemeenschappelijke markt dienen, 
volgens artikel 38 van het Verdrag van Rome, gepaard te gaan met de 
totstandkoming van een gemeenschappelijk landbouwbeleid der Lid-Sta-
ten. Een te zelfstandig beleid van de staten bij het bevorderen der land
bouwstructuur kan bijvoorbeeld concurrentievervalsend werken. Dit geldt 
met name voor subsidies en fiscale maatregelen. Maar ook in positieve 
zin moet er een verband worden gelegd tussen de maatregelen, die de 
technische vooruitgang bevorderen en het markt- en prijsbeleid. Daarom 
wordt in artikel 41 van het Verdrag van Rome bepaald, dat voor het be
reiken van een gemeenschappelijk landbouwbeleid voorzieningen kunnen 
worden getroffen voor: 

a. een doeltreffende coördinatie van hetgeen ondernomen wordt op het 
gebied van de beroepsopleiding, het landbouwkundig onderzoek en de 
landbouwkundige voorlichting, welke coördinatie gemeenschappelijk 
gefinancierde projecten of instellingen kan meebrengen; 

b. gemeenschappelijke acties voor de ontwikkeling van het verbruik van 
bepaalde produkten. 

Het is duidelijk, dat van de onder a. genoemde voorzieningen het onder
zoek zich het beste leent voor werkelijk gemeenschappelijke acties. De 
uitvoering ervan is minder aan plaats gebonden en de resultaten kunnen 
schriftelijk worden doorgegeven. Er moet dan ook worden verwacht, dat 
de E.E.G., nu de moeilijkste punten van het programma grotendeels zijn 
afgewerkt, binnenkort aandacht gaat schenken aan het landbouwkundig 
onderzoek. Een voorbereidende werkgroep heeft enkele jaren geleden 
reeds enkele mogelijkheden tot gemeenschappelijke activiteiten bespro
ken en voorgesteld, dat de Ministerraad een Comité met de verdere uit
werking zou belasten. De instelling hiervan heeft tot nu toe niet plaats
gevonden. 

Mag men verwachten dat de E.E.G. geschikt is voor het tot stand brengen 
van een gebundelde krachtsinspanning op het gebied van het landbouw
kundig onderzoek? Het is niet moeilijk enkele punten op te noemen, die 
tot een negatieve conclusie zouden bijdragen. In de eerste plaats is in de 
wetenschappelijke sfeer de groepering van de zes bepaald geen optimale. 
De voor de landbouw belangrijke klimatologische verschillen vormen een 



duidelijke belemmering. Bovendien heeft zich van oudsher een nauwe 
samenwerking ontwikkeld met Engeland, de V.S. en in zeker opzicht ook 
met de Scandinavische landen. Een tweede punt is het voorbeeld van 
Euratom. De omstandigheden leken voor deze organisatie in het begin zo 
gunstig; een nieuw gebied van wetenschap, waar de zes zich nog slechts 
in beperkte mate zelfstandig voor hadden toegerust, een terrein van on
derzoek waarbij de kostbare outillage als het ware om internationale 
samenwerking vroeg en ten slotte als prikkel om op te schieten een dui
delijke achterstand op de V.S., Rusland en Engeland. De partnerlanden 
hebben niettemin zelf naast hun samenwerking in Euratom een onder-
zoekapparaat in stand gehouden en uitgebreid. Daarnaast hebben poli
tieke factoren de gemeenschappelijke opzet ondermijnd. 

Er kunnen echter ook gunstige factoren worden genoemd. Bij het land
bouwkundig onderzoek heeft men bijvoorbeeld zelden te maken met com
plicaties in de economische sfeer. Terwijl de ontwikkeling van reactor
typen gepaard gaat met de opbouw van industriële know how en belan
gen, worden de meeste projekten van het landbouwkundig onderzoek 
zonder contact met individuele bedrijven uitgevoerd. Bovendien is men 
door het grote aantal landbouwbedrijven altijd al ingesteld geweest op 
het vrij ter beschikking stellen van de onderzoekresultaten en op een 
grote openheid bij het onderzoek. De belemmeringen, die zich op be
paalde gebieden voordoen, komen voort uit het belang van niet-land-
bouwbedrijven, zoals kwekers en fabrikanten van machines en bestrij
dingsmiddelen. 

Men vindt bij het landbouwkundig onderzoek ook verschillende proble
men, die voor alle landen hetzelfde zijn en waarbij de oplossing zonder 
meer iedereen ten goede kan komen. Een duidelijk voorbeeld hiervan zijn 
de ziekten en plagen. Ook vraagstukken op het gebied van bijvoorbeeld 
de bodemvruchtbaarheid, de mechanisatie, boerderijbouw, bescherming 
van natuurlijke hulpbronnen en het vele achtergrondsonderzoek lenen 
zich zeer wel voor een nauwere samenwerking dan thans het geval is. 
Het belangrijkste punt in positieve zin is de tot stand gekomen gemeen
schappelijke markt zelf en de mogelijkheden voor de E.E.G.-Commissie 
de belangen daarvan te behartigen. De ene markt en zijn relaties met de 
wereldmarkt zal het noodzakelijk maken, dat verschillende beleidsmaat
regelen op gemeenschappelijke onderzoekresultaten steunen. Dat geldt 
in de eerste plaats voor onderzoek op het gebied van de afzet en de hoe
danigheid en kwaliteit van de produkten, maar daarnaast zal ook de ont
wikkeling van bepaalde produktietakken en de omschakeling van minder 
florerende gebieden om onderzoek vragen. 
Deze mogelijkheden tot samenwerking in de E.E.G. moet men voorzichtig 



ontwikkelen. Door te hoog gegrepen doelstellingen te vermijden, kan een 
geleidelijk op elkaar afstemmen van de nationale activiteiten groeien en 
kan worden vermeden, dat bepaalde landen de pas niet bijhouden. In het 
verleden is reeds voldoende gebleken hoe moeilijk het is een betekenen
de internationale samenwerking te ontwikkelen. Hiertoe ondernomen 
initiatieven in het kader van de F.A.O. en O.E.S.O. hebben weinig effect 
opgeleverd, deels door een onvoldoende inzet van de internationale orga
nen zelf, deels omdat de landen van het beschikbare ontmoetingspunt 
onvoldoende gebruik hebben willen maken om met de kracht van hun 
eigen inzet vooruitgang te boeken. 

Het ontbreken van voldoende ervaring bij het opbouwen van een grotere 
internationale coördinatie van het onderzoek is op zichzelf ook een reden 
geleidelijk te beginnen. Er zijn verschillende samenwerkingsvormen mo
gelijk, die elk hun voor- en nadelen hebben. Voorbeelden ervan zijn 
slechts in beperkte mate voorhanden en hebben meestal betrekking op 
speciale gevallen. Wanneer men voorts naast het systeem of de syste
men, die moeten worden toegepast, ook nog inzicht wil hebben in de 
kostenzijde van de verschillende mogelijkheden, zal nog de nodige erva
ring moeten worden opgedaan voordat het grote geheel in een bepaalde 
richting kan worden gestuwd. Deze ervaring kan men het beste al wer
kende opdoen door met enkele projekten van uiteenlopende aard en 
werkwijze te beginnen. 

Een kalm tempo bevordert bovendien, dat de onderzoekleiders uit de 
deelnemende landen met elkaar en het wederzijdse onderzoekpotentieel 
vertrouwd raken. Voor coördinatie van het speurwerk is immers inzicht 
nodig in het totaal van de taken en onderzoekmogelijkheden. Men kan dit 
bevorderen door een uitwisseling van volgens een standaardprocedure 
gemaakte beschrijvingen van het onderzoek. Het doorvoeren hiervan voor 
het gehele E.E.G.-gebied zal echter ook jaren vergen. Alleen op dit punt 
zal al blijken, dat het ontwikkelen van internationale samenwerking niet 
verder kan komen dan de nationale niveaus mogelijk maken. De F.A.O. 
heeft in de tijd, toen de organisatie zich nog intensief met het West-
Europese onderzoek bezighield, terecht altijd veel nadruk gelegd op de 
voorzieningen, die de landen eerst in eigen kring zouden moeten treffen. 
Een te hoog aanvangstempo leidt dus al spoedig tot stagnatie. Men ont
wikkelt dan veelal door het beschikbaar zijn van financiën, te veel taken. 
Door onvoldoende begeleiding ontstaan er weinig vruchtbare en voor de 
onderzoekers tijdrovende samenwerkingsvormen. Het vele vergaderen 
en de rapporten van de werkgroepen e.d. wekken dan de indruk van een 
bloeiende coöperatie, maar de tijd, die aan het samenspreken moet wor
den gegeven, wordt niet door een snellere of betere produktie gecom
penseerd. 



Tegenover de wens tot een voorzichtige aanpak moet echter een duide
lijk streven staan om datgene, wat ter hand wordt genomen, ook serieus 
aan te pakken. Het landbouwkundig onderzoek zal zich de gedachte eigen 
moeten maken, dat door internationale samenwerking nieuwe ontwikke
lingen mogelijk worden, maar ook eigen belangen moeten worden inge
perkt. De schaalvergroting, die zich op deze wijze begint te voltrekken, 
leidt er noodzakelijkerwijs toe, dat de nationale onderdelen in een groter 
geheel betrokken zullen worden. Elk land zal, wil het een constructieve 
bijdrage in de ontwikkeling leveren, zich er daarom op moeten instellen, 
dat het een spel van geven en nemen zal moeten zijn. Op dat punt kan de 
geschiedenis van Euratom een voorbeeld zijn, hoe het niet moet. De land
bouw, die momenteel zeker in Frankrijk, België en Nederland voldoende 
hecht georganiseerd is om een begin van internationale samenwerking tot 
stand te brengen, kan zich dan beter spiegelen aan de wijze waarop men 
in verschillende landen de al zeer oude organisatievormen voor het land
bouwkundig onderzoek tot een goed functionerende speurwerkorganisa
tie heeft omgebouwd. De E.E.G. heeft er wat dit betreft verstandig aan 
gedaan enkele studies te maken van de organisatie van het landbouw
kundig onderzoek in de landen van de Gemeenschap. Met de voorstellen, 
die zijn opgesteld voor de standaardbeschrijving van het onderzoek van 
de zes, kunnen deze, als de Ministerraad eenmaal een principebesluit 
heeft genomen over de toepassing van artikel 41, een goede basis vor
men voor het ontwikkelen van een verdere samenwerking bij het land
bouwkundig onderzoek. 



nationale raad voor landbouwkundig onderzoek TNO 

samenstelling van 
de raad 

De vacature, die aan het einde van 1965 was ontstaan door het bedanken 
van Ir. J. W. Hudig voor het lidmaatschap van de Nationale Raad, werd 
vervuld door de benoeming van Ir. J. Prins. De in het dagelijks bestuur 
door het vertrek van de heer Hudig vacant gekomen plaats werd even
eens ingenomen door de heer Prins. 
Aan het einde van 1966 was de Raad als volgt samengesteld: 

* Ir. J. W. Wellen, 
voorzitter, 
* Ir. A. P. Minderhoud, 
ondervoorzitter, 
Dr. Ir. G. de Bakker, 
Prof. Ir. M. L. 't Hart, 
* Ir. J. Prins, 
Ir. G. P. F. Royackers, 
Prof. Dr. H. Veldstra, 
Ir.T.T.Wind, 

Ministerie van Landbouw en Visserij, 

bestuur van de Landbouwhogeschool, 

Ministerie van Landbouw en Visserij, 

senaat van de Landbouwhogeschool, 
Landbouwschap, 
Landbouwschap, 
Kon. Ned. Akademie van Wetenschappen, 
Landbouwschap. 

* Leden van het dagelijks bestuur. 

adviserend en 
coördinerend werk 

In het jaarlijks advies over de begrotingen van de ministeriële stichtingen 
voor landbouwkundig onderzoek, dat de Raad uitbrengt aan de Minister 
van Landbouw en Visserij, werd zoveel mogelijk rekening gehouden met 
het op stabilisatie gerichte beleid van de overheid. Met dit uitgangspunt 
werd aan de hand van de voorstellen van de stichtingsbesturen een 
advies opgesteld, waarin rekening werd gehouden met een stijging van 
de uitgaven met 7,2% ten opzichte van 1966. 
Het merendeel hiervan (4,7%) werd opgeslokt door de voortdurende 
prijsstijgingen en door de consequenties, in personeel en in materieel 
opzicht, van het gereedkomen van nieuwe instituutsgebouwen (Centrum 
voor Plantenfysiologisch Onderzoek, Instituut voor Toegepast Biologisch 
Onderzoek in de Natuur, Afdeling Verwerking van het Instituut voor de 
Pluimveeteelt 'Het Spelderholt', Staringgebouw en Bosbouwproefstation 
'De Dorschkamp'). De besteding van de resterende 2,5% was vooral 
gericht op verbetering van de toerusting van het onderzoek, om een zo 
groot mogelijke effectiviteit van het apparaat te bevorderen. 
Ten aanzien van dit laatste percentage vestigde de Raad er de aandacht 
op, dat het niet kan worden beschouwd als een netto-uitbreiding. Veeleer 
moet rekening worden gehouden met de ontwikkelingen, die in de laatste 
jaren in het onderzoek tot uiting komen. De problemen worden gecompli
ceerder en vragen voor hun oplossing om een verfijning van toerusting 
en hulpmiddelen. Zelfs bij een streven naar stabiliteit kan dan ook niet 
worden volstaan met een handhaven van de bestaande kwaliteit van 



apparatuur en uitrusting, daar dit op den duur zou leiden tot een achter
uitgang van de kwaliteit van het onderzoek. 

De Raad wees voorts op het belang van het bevorderen van goede 
samenwerkingsvormen tussen de onderzoekinstellingen, een materie 
waaraan ook in het verleden reeds de nodige aandacht is gegeven. Het 
landbouwkundig onderzoek wordt verricht in een groot aantal betrekke
lijk zelfstandige instellingen, ieder met hun eigen uitrusting. Het werk 
vraagt echter steeds meer kennis van gebieden, die binnen de taak van 
het instituut een hulpwetenschap zijn. Daar het niet mogelijk zal zijn alle 
instellingen in voldoende mate te voorzien van specialisten en apparatuur 
voor deze wetenschappen, zal bij voortduring moeten worden gestreefd 
naar de ontwikkeling van samenwerkingsvormen. 

Ten slotte vestigde de Raad in zijn advies aan de Minister van Landbouw 
nog de aandacht op een derde algemene factor, de beloning van het 
personeel. Er is in de afgelopen jaren een verschil ontstaan in de sala
riëring van personeel, werkzaam bij universiteiten en hogescholen, en de 
mensen, die hun werk verrichten op de instituten. De in de universitaire 
sfeer normaal te behalen eindbeloning is bij de instituten slechts na een 
strenge selectie bereikbaar. Volgens een schatting zal bij de universitei
ten en hogescholen ca. 90% van het wetenschappelijk personeel deze 
eindschaal bereiken, bij de instituten volgens de huidige normen slechts 
ca. 3%. De Raad acht het wenselijk, dat dit grote verschil wordt verkleind. 
Hoewel bij de uiteindelijke opstelling van de begroting van het Ministerie 
van Landbouw en Visserij nog grotere beperkingen golden dan in het 
advies van de Raad was voorzien, bleek toch zoveel mogelijk in over
eenstemming met het advies te zijn gehandeld. Naast het opvangen van 
prijsstijgingen in de personele en materiële kosten werd zoveel mogelijk 
tegemoetgekomen aan de behoefte van de instituten, die nieuwe ge
bouwen gaan betrekken, terwijl tevens enige uitbreiding werd gegeven 
aan de instellingen, die een dienstverlenende taak hebben ten opzichte 
van de overige instituten voor landbouwkundig onderzoek. 

Het streven naar grotere efficiency van het onderzoekapparaat kwam 
eveneens tot uiting in een advies, dat de Raad, ditmaal samen met het 
bestuur van de Landbouwhogeschool, aan de Minister uitbracht over de 
technische ondersteuning van het onderzoek, dat wordt verricht op de 
afdelingen van de Landbouwhogeschool en de ministeriële stichtingen. 
De grondslag van dit advies werd gevormd door een rapportage van 
Prof. Dr. P. Veenstra van de Technische Hogeschool Eindhoven en de 
heer G. I. Roos van de Technische Hogeschool Twente, die aan de hand 
van de bestaande situatie een aantal aanbevelingen voor een versterking 
van deze sector opstelden. 



Het voornaamste in dit advies is het centraal stellen van de Technische 
en Fysische Dienst voor de Landbouw bij de werktuigkundige assistentie 
aan het onderzoek, met daarnaast een gedeeltelijke decentralisatie in de 
vorm van kleinere, uniforme werkplaatsen bij de afdelingen van de Land
bouwhogeschool en de instituten. De instellingen, die het verrichten van 
technisch onderzoek tot taak hebben, zijn eveneens bij deze opzet be
trokken, doch zij nemen hierbij een aparte plaats in. 
De Technische en Fysische Dienst voor de Landbouw, die tot nu toe een 
beperkt werkterrein ten aanzien van het verlenen van technische assis
tentie had, zal om aan zijn centrale taak te kunnen beantwoorden, enkele 
nieuwe taken op zich dienen te nemen. Hiertoe behoren het leiden van 
een onderhoudsdienst voor alle technische apparatuur in Wageningen, 
het geven van voorlichting over apparatuur en het gebruik ervan en het 
in technisch opzicht op niveau houden van het personeel, dat met de 
apparatuur werkt. 

Ten slotte wordt nog aanbevolen om een kleine commissie in te stellen 
als adviesorgaan van de beleidsinstanties wat betreft de toerusting van 
de kleinere werkplaatsen en de personeelsbezetting daarvan. 

In verband met het streven om het onderzoek en het landbouwbedrijf 
dichter bij elkaar te brengen werd aan de Provinciale Raden voor Be
drijfsvoorlichting in de Landbouw het verzoek gedaan te willen opgeven 
welke problemen in hun werkgebied in aanmerking komen voor algemeen 
onderzoek. De ontvangen antwoorden worden thans in de afdelingen 
bewerkt, waarbij enerzijds de stand van het onderzoek aan de gemelde 
problemen en de verwachtingen voor de toekomst de aandacht krijgen, 
anderzijds wordt nagegaan in hoeverre het mogelijk is een probleem in 
het algemene programma op te nemen. 

In dit verband kan tevens worden vermeld de instelling van een commis
sie voor het praktijkonderzoek door de Minister van Landbouw. Deze 
commissie, waarin vertegenwoordigers van de Raad zijn opgenomen, zal 
advies uitbrengen over een efficiënte organisatievorm, die voor het 
praktijkonderzoek een nauwe band legt met de landelijke onderzoek
instellingen en tevens rekening houdt met de behoeften aan onderzoek 
van de landbouwbedrijven. 

Evenals in het voorgaande jaar werden ook nu weer enkele instituten 
bezocht door een 'bezoekcommissie'. Ditmaal werd een dergelijke com
missie ontvangen door het Instituut voor de Pluimveeteelt 'Het Spelder-
holt' en het Centraal Diergeneeskundig Instituut, Afdeling Rotterdam. In 
het rapport over 'Het Spelderholt' werd vooral aandacht besteed aan de 
positie van de specialistische onderzoeker te midden van onderzoek, dat 



voor het merendeel rechtstreeks op praktijkproblemen is gericht. De be
handeling van het rapport over de Afdeling Rotterdam van het Centraal 
Diergeneeskundig Instituut kon door verschillende omstandigheden nog 
niet worden afgerond. 

Inmiddels is met deze werkwijze voldoende ervaring opgedaan om er in 
het komende jaar een algemene beschouwing aan te wijden. 
De commissie, die was ingesteld om na te gaan hoe tot een intensievere 
samenwerking zou kunnen worden gekomen tussen de instituten op 
land- en tuinbouwkundig gebied, die de plantenveredeling behartigen, 
kwam met haar rapport gereed. Hierin wordt aangegeven op welke wijze 
geleidelijk tot een nadere samenwerking kan worden gekomen, waarbij 
de uitwerking ervan wordt gelegd in handen van de instituutsdirecteuren 
en leden van hun staf, onder leiding van een medewerker van de Directie 
Coördinatie Onderzoek van het Ministerie van Landbouw. 

Om verschillende redenen werd het wenselijk geacht de taak en de werk
gebieden van de adviserende organen van de Raad opnieuw te bezien. 
De huidige indeling hiervan in akker- en weidebouw, tuinbouw, veeteelt, 
diergeneeskunde en zuivel maakt, dat duidelijk met elkaar verband hou
dende onderwerpen aan verschillende afdelingen ter behandeling moeten 
worden voorgelegd. Een voorbeeld hiervan is de dierlijke produktie, die 
voor onderwerpen als huisvesting, beweiding, veevoeding, veeteelt, dier
geneeskunde en melkhygiëne in vier afdelingen van de Raad thuishoort. 
Geleidelijk aan doet zich echter de behoefte voor om te kunnen beschik
ken over organen, die het geheel van een onderwerp kunnen overzien. 
De invoering van de projectadministratie bij het gehele toegepaste land
bouwkundige onderzoek speelt hierbij eveneens een rol. Deze immers 
maakt het mogelijk het onderzoek los van afdelings- en instituutsbegren
zingen ter discussie te stellen in elke gewenste groepering. 
Ten einde een beter inzicht te krijgen in de mogelijkheden voor een 
hergroepering, werd door de Raad een studiecommissie ingesteld. 

Het werk rondom de opstelling van het advies over de begrotingen van 
de ministeriële stichtingen heeft meerdere malen aanleiding gegeven tot 
de vraag, of het mogelijk is tot objectievere maatstaven te komen voor 
het nemen van beslissingen over de verdeling van de totale onderzoek-
capaciteit. In verband hiermede werd einde 1965 een studiecommissie 
voor de economische evaluatie van het landbouwkundig onderzoek inge
steld. Deze maakte in het afgelopen jaar een begin met haar werkzaam
heden, met name de uitwerking van een probleemstelling en het zoeken 
naar een algemeen toepasbare methodiek voor evaluatie. 

10 



De commissie ad hoc, die zich beraadde over meer coördinatie en inten
sivering van het onderzoek over in de grond voorkomende plantenziekten 
vorderde met haar werkzaamheden, zodat in het komende jaar het eind
verslag kan worden verwacht. 

De toenemende belangstelling voor onderzoek met groeiregulatoren was 
voor het Centrum voor Plantenfysiologisch Onderzoek aanleiding de 
Raad te verzoeken de coördinatie van dit onderzoek, dat verspreid is 
over verschillende instituten en proefstations, te willen bevorderen. Er 
werden voorbereidingen gemaakt tot de oprichting van een werkgroep, 
die een ontmoetingspunt kan zijn voor zowel het fundamentele als het 
op de praktijk gerichte onderzoek met deze stoffen. 

Van de Afdeling Akker- en Weidebouw werd een nota ontvangen over 
het onkruidonderzoek in deze sector, waarin op grond van de huidige 
stand van zaken wordt aangegeven waar verdieping en verbreding van 
kennis nodig is. Voor het merendeel kan deze behoefte worden opge
vangen door aanpassing van de programma's van de aan onkruidvraag
stukken werkende instituten. Voor een overblijvend onderdeel - onder
zoek over de wisselwerking tussen bestrijdingsmiddelen en het milieu, 
waarin ze terecht komen (grond en water) - werd inmiddels een plaats 
gevonden op het Laboratorium voor Insekticidenonderzoek. 

De Raad ontving eveneens het gereedgekomen rapport 'Open vragen en 
wensen bij het onderzoek in het grensgebied van bosbeheer, waterbe
heer, natuurbeheer, voorziening met recreatiemogelijkheden in de open 
lucht en landschapsbeheer in Nederland'. Dit rapport omvat het onder
zoek, dat op dit terrein gedaan is of nog gaande is, terwijl tevens wordt 
aangegeven welke aanvullingen nodig zouden zijn. 
Inmiddels is overleg gaande over het bijhouden en het vervaardigen van 
publikaties op grond van deze documentatie. 

De Raad nam kennis van een nota, opgesteld door een werkgroep van 
het Ministerie van Landbouw, waarin nader wordt ingegaan op de wijze 
van samenwerken tussen Nederland en een of meer ontwikkelingslanden 
op het terrein van het wetenschappelijk onderzoek in de landbouw. 

vergaderingen met 
directeuren van 
instellingen voor 
landbouwkundig 
onderzoek 
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In het afgelopen jaar werden drie bijeenkomsten gehouden. 
Een hiervan was speciaal gewijd aan de reeds eerder genoemde advie
zen van Prof. Veenstra over de technische ondersteuning van het land
bouwkundig onderzoek en de functie van de Technische en Fysische 
Dienst voor de Landbouw te midden van de Wageningse instellingen. 
In de overige kwamen onderwerpen ter sprake als maatregelen ter ver-



duidelijking van de verhouding tussen de Overheid en de gesubsidieerde 
ministeriële stichtingen, de rol, die de instellingen voor landbouwkundig 
onderzoek kunnen spelen bij het geven van hulp aan ontwikkelingslanden 
en de flexibiliteit van onderzoekers. 

contacten met De secretaris van de Raad woonde een bespreking van de OECD te 
het buitenland Parijs bij, in verband met het werk van de werkgroep 'research manage

ment' van deze organisatie. De bespreking had tot onderwerp de proble
matiek van het meten van het rendement van de aan landbouwkundig 
onderzoek bestede gelden. 

Eveneens werd door de secretaris deelgenomen aan een door de FAO 
georganiseerde bijeenkomst van vertegenwoordigers van landen, die aan 
Afrikaanse landen internationale technische hulp op het gebied van het 
landbouwkundig onderzoek verlenen. Gesproken werd over de mogelijk
heden om bij het verlenen van deze hulp tot meer samenwerking te 
komen. 

de door de raad 
gesubsidieerde 
onderzoekingen 

beëindigde en nieuwe onderzoekingen 
Omtrent het onderzoek over de plantenteelt zonder aarde was reeds 
eerder besloten tot een beëindiging van dit werk in TNO-verband, omdat 
gebleken was dat de teelttechniek als zodanig onder de huidige omstan
digheden geen economisch perspectief heeft. Daar de verkregen kennis 
echter grote waarde heeft voor instellingen, die bij hun proefnemingen 
gebruik maken van watercultuur, is gezocht naar een mogelijkheid om 
het onderzoek over de methodiek en de advisering daarover in een 
ander verband te doen voortzetten. Het Centrum voor Plantenfysiologisch 
Onderzoek bleek bereid te zijn deze taak op zich te nemen. 
De afronding van het TNO-onderzoek kreeg in het afgelopen jaar zijn 
beslag. De onderhanden zijnde proeven werden afgesloten, daarnaast 
werd begonnen met het schrijven van publikaties, o.a. over de praktische 
kant van de teelt van tomaten in grind. 

De financiële steun van de Raad aan de onderzoekingen over de invloed 
van het wortelmilieu op de fysiologie van de plant werd beëindigd in 
verband met de overgang van het erbij betrokken personeel naar de 
Groningse Universiteit. Het eindverslag, in de vorm van een proefschrift, 
kan in de loop van 1967 worden verwacht. 
Ook kwam tot afsluiting een gedeelte van het onderzoek over schadelijke 
mijten, met name het werk, dat gericht was op het verkrijgen van een 
inzicht in de wijze, waarop mijten bloembollen beschadigen, en in de 
taxonomische waarde van de hierbij betrokken mijtenvormen. Hierover 
zullen in 1967 enkele publikaties verschijnen. 
Ten aanzien van het onderzoek ten behoeve van de bijenteelt werd, in 
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verband met de aard van het werk, een geleidelijke overdracht aan de 
Landbouwhogeschool voorbereid, gericht op een afsluiting in TNO-ver-
band aan het einde van 1967. 

In het afgelopen jaar werden tevens enkele nieuwe projecten ter hand 
genomen. Hiertoe behoorde het onderzoek over de biochemische achter
gronden van ruwschilligheid bij fruit en het onderzoek over de invloed 
van de voorgeschiedenis van de plant op de betrekkingen tussen de 
NH4-ionenconcentratie in het milieu en de snelheid van de opname van 
deze ionen door de wortels. 

In het onderzoekprogramma van de Werkgroep Geïntegreerde Bestrij
ding van Plagen werd begonnen met een nieuw project, de isolatie van 
plantaardige lokstoffen uit enkele landbouwgewassen. 
Tot slot nog werd een begin gemaakt met de uitvoering van een reeds 
eerder genomen besluit om de Bibliotheek van de Landbouwhogeschool 
in de gelegenheid te stellen de aldaar aanwezige boekencatalogus aan 
te vullen met gegevens over het boekenbezit van de ministeriële stichtin
gen voor landbouwkundig onderzoek. 

de onder de raad ressorterende commissies en werkgroepen 
De Contactcommissie voor Bodembiologie organiseerde de gebruikelijke 
contactdagen voor onderzoekers, die op het gebied van de bodembio
logie werkzaam zijn. Ditmaal waren centraal gesteld het vraagstuk van 
de organische stof in de bodem en het onderzoek van compost en dek-
aarde voor de champignonteelt. 
In de opzet en de uitvoering van het onderzoek van de Werkgroep In
wendige Therapie bij Planten kwam geen wijziging. Van de verschillende 
aspecten kan worden genoemd het onderzoek over het werkingsmecha
nisme van het systemische middel 6-azauracil, waarvan werd aan
getoond dat deze stof eerst moet worden omgezet door de schimmel 
Cladosporium cucumerinum voordat fungicide-werking optreedt. Het 
onderzoek in de praktijk met 6-azauracil ter bestrijding van appelmeel-
dauw werd beëindigd. De fytotoxische verschijnselen bij appel maken 
een toepassing in de praktijk helaas niet mogelijk. Andere onderwerpen 
van onderzoek waren o.a. de systemische werking van D-aminozuren, 
het werkingsmechanisme van fenylthioureum als systemisch middel 
tegen Cladosporium cucumerinum en de in de plant gevormde afweer-
stoffen (fytoalexinen), waarmee meer inzicht wordt verkregen in de ge
compliceerde interacties tussen rassen van de waardplant en die van de 
parasiet. Voorts werden talrijke derivaten van systemisch werkzame 
verbindingen op hun activiteit getoetst. 
Bij de Werkgroep Onderzoek Bestrijding Aardappelcystenaaltje verliep 
de produktie van gedemineraliseerde wekstof uit wortels van aardappe-
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Systemische werking van 6-azauracil tegen komkommermeeldauw 

Links: 6-azauracil (6 ppm) toegediend via wortels; het blad blijft beschermd 
Rechts: controle op water, sterk door meeldauw aangetast 
Werkgroep Inwendige Therapie bij Planten. 



len, die plaatsvindt op het Proefstation voor Aardappelverwerking, met 
gunstig resultaat. Een scheiding in deze wekstof, d.i. de stof, die het 
vrijkomen van het aaltje uit de cyste bewerkstelligt, op basis van mole
cuulgrootte, leverde fracties met een behoorlijke activiteitstoename. Aan 
de verdere zuivering en de structuuropheldering werd aandacht besteed 
door het Organisch Chemisch Instituut TNO. 

Op het Instituut voor Plantenziektenkundig Onderzoek werd voortgegaan 
met het onderzoek over de levenswijze van het aaltje. Bij de Planten-
ziektenkundige Dienst werd waargenomen, dat het goede bestrijdings-
effect van het grondontsmettingsmiddel Shell DD afhankelijk is van een 
trapsgewijze toediening. De mogelijkheden van grondontsmetting met 
DD werden op ruimere schaal onderzocht door het Provinciaal Onder-
zoekcentrum Drente. 

De veredeling van aardappelen op resistentie tegen het pathotype ABC 
door de Stichting voor Plantenveredeling begint resultaten voor de prak
tijk op te leveren. Een herhaald onderzoek bevestigde de uitzonderlijk 
hoge opbrengst van het vatbare ras Multa op zwaar besmette grond. 
De samenstelling van de Commissie van Beheer voor de Werkgroep Ge-
integreerde Bestrijding van Plagen werd, mede naar aanleiding van enke
le vacatures, herzien. In de nieuwe opzet is gestreefd naar een ver
steviging van de chemische richting, terwijl tevens een binding met de 
Commissie voor Fytofarmacie werd verkregen. 

De werkgroep zelf kon in het afgelopen jaar zijn veelzijdige taak weer 
op bevredigende wijze vervullen. In de eerste plaats kan hiertoe het 
vestigen van nieuwe onderzoekrichtingen worden gerekend. De werk
groep beschikt thans over twee insektenpathologen, terwijl andere on
derzoekers een gedeelte van hun tijd aan dit werk wijden. Dit specialisme 
was voor de instelling van de werkgroep in 1957 in Nederland onbekend. 
Voorts kon het onderzoek over de bestrijding van insekten door sterili
satie van insektenpopulaties, dat reeds eerder door het Instituut voor 
Plantenziektenkundig Onderzoek ter hand genomen was en waarvoor 
reeds een werkgroep was gevormd, als nieuwe sectie in de Werkgroep 
Geïntegreerde Bestrijding worden opgenomen. 

Bij het onderzoek over de populatiedynamica werd een beter inzicht ge
kregen in de rol van roofvijanden van insekten, het hormonenonderzoek 
vermeerderde de kennis over de toepassing van deze stoffen als ovicide. 
Ten aanzien van de resistentie werden nieuwe feiten op biochemisch en 
genetisch gebied verkregen, die het begrip van de resistentie van spint-
mijten tegen organische fosforverbindingen aanzienlijk hebben bevor
derd. 

Bij het onderzoek over de wisselwerking tussen plant en dier werd op 
fraaie wijze het ingewikkelde probleem van reuk- en smaakstoffen, die 

15 



bij de voedselkeuze een rol spelen, ontward. Op het gebied van de insek-
tenpathogenen werd de produktie van insektenvirussen op ruime schaal 
ter hand genomen, zodat voldoende materiaal voor semi-praktijkbespui-
tingen ter beschikking kwam. 

Bij het onderdeel: toepassing van geïntegreerde bestrijding in de praktijk 
vroeg vooral de ontwikkeling van de proefboomgaard 'De Schuilenburg' 
de aandacht. Enerzijds had dit betrekking op organisatorische kwesties, 
anderzijds op het uitwerken van een opzet voor de te nemen proeven. 
Het proefterrein werd met 1 ha uitgebreid, om te kunnen beschikken over 
een geïsoleerd stuk voor het uitvoeren van oecologische waarnemingen 
en oriënterende bestrijdingsproeven, die als basis voor de behandeling 
van het grote perceel kunnen dienen. 

Ten slotte kan nog worden opgemerkt, dat het contact tussen de onder
zoekers, die op de verschillende gebieden werkzaam zijn, zowel voor de 
onderzoekprogramma's als voor de aanpak van het onderzoek van veel 
nut bleek te zijn. 
Het bladluisonderzoek betrof in de eerste plaats de gebruikelijke vast
stelling van de rooidata voor aardappelpootgoed. Hoewel in het begin 
van het jaar vrij veel perzikbladluizen werden waargenomen, waren de 
vluchten naar de zomerwaardplanten gering. Dit kon worden toegeschre
ven aan een zweefvlieg, die vroeg en talrijk optrad. De data voor het 
rooien konden dan ook laat worden gesteld, de laatste zelfs ver in 
september. Bij kruisingsproeven met soorten van de perzikbladluis werd 
de indruk verkregen, dat de moederluizen de prikkel tot de produktie van 
mannelijke eicellen via het voedsel bereiken, de prikkel tot de produktie 
van vrouwelijke eicellen schijnt rechtstreeks te worden ontvangen. 
Ter ondersteuning van een elders verricht onderzoek over de slawortel-
luis Pemphigus werd een onderzoek begonnen over Pemphigusachtige 
luizen in Nederland. Er bleek een veel groter aantal soorten voor te 
komen dan bekend was. 

Ten slotte werd nog gevonden, dat de in Italië voortkomende perewortel-
luis Eriosoma inopiatum identiek is met de Amerikaanse E. pyricola. 
De Contactcommissie voor het Mijtenonderzoek vormde wederom de 
achtergrond voor het systematisch onderzoek van mijten, die van belang 
zijn voor land- en tuinbouw. Deze werkzaamheden, die verricht worden 
vanuit het Zoölogisch Museum te Amsterdam en waarbij wordt samen
gewerkt met verschillende instellingen voor landbouwkundig onderzoek, 
waren vooral gericht op systematische en morfologische vraagstukken 
bij bollenmijten en spintmijten. Het onderdeel, dat betrekking had op de 
wijze, waarop mijten bloembollen beschadigen en de taxonomische waar
de van de hierbij betrokken mijtenvormen, werd afgesloten. 
De Werkgroep Onkruidbestrijding organiseerde de gebruikelijke jaar-
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lijkse onkruiddag, waarvoor weer grote belangstelling bestond. Voorts 
werd medegewerkt aan door anderen gehouden bijeenkomsten op het 
gebied van de onkruiden. 

De reeds in het vorige jaarverslag vermelde samenwerking tussen de 
werkgroep en enige Gentse collega's kwam tot uiting in een eerste ver
gadering van de Commissie voor de omschrijving van begrippen en 
naamgeving op het gebied van het onkruidonderzoek en de onkruid-
bestrijding, kortweg 'Commissie Terminologie'. 

Met de Commissie voor Fytofarmacie had overleg plaats over de voor
waarden, waaraan de leden van de werkgroep moeten voldoen om on
derzoek over niet-goedgekeurde toepassingen van bestrijdingsmiddelen 
te kunnen verrichten. Aan de bezwaren van werkgroepzijde tegen de zeer 
tijdrovende meldingsplicht kon echter voorlopig niet worden tegemoet 
gekomen. 

De activiteiten van de European Weed Council werden op verschillende 
manieren ondersteund. 

De Adviescommissie voor het Gedragsonderzoek bij Landbouwhuisdie
ren werd benaderd over vragen in verband met het melkbaarheidsonder-
zoek bij koeien, met name de beoordeling van hetgeen voorlopig het 
'karakter' van de dieren genoemd werd. Toekomstig onderzoek op dit 
gebied werd overwogen, evenals over de invloed van de vreemde melker 
(weekendmelker). 
Het onderzoek over het staartbijten bij varkens maakte goede vorderin
gen. De werkhypothese, dat staartbijten optreedt als de dieren onrustig 
worden en dat de onrust veroorzaakt kan worden door onbehaaglijke 
omstandigheden in de stal, bleek een bruikbaar uitgangspunt te zijn voor 
de verdere proefnemingen. 

Omtrent de overige onderwerpen van onderzoek is een aantal publikaties 
in voorbereiding. 
De onderzoekingen, die onder auspiciën van de Commissie Slepende 
Meikziekte worden uitgevoerd, kwamen tot afsluiting. Het is de bedoeling 
de verkregen gegevens in een proefschrift te verwerken, dat in 1967 zal 
verschijnen. 
Het onderzoek over kopziekte bij runderen, dat met steun van de Raad 
werd uitgevoerd op het Instituut voor Biologisch en Scheikundig Onder
zoek van Landbouwgewassen, werd aan dit instituut overgedragen. Het 
onderzoek op het Laboratorium voor Medisch-Veterinaire Chemie te 
Utrecht vond normaal voortgang. 

De Werkgroep Hygiënische Melkwinning diende een voorstel in om de 
tweeledige taak van deze groep - het coördineren van het onderzoek 
op het gebied van de melkwinning en het verrichten van onderzoek over 
de hygiënische melkwinning - organisatorisch te scheiden. Het eerstge-

17 



Proefmateriaal bij het Gedragsonderzoek bij Landbouwhuisdieren 



noemde onderdeel zou beter tot zijn recht kunnen komen in een afzon
derlijke coördinatiecommissie, terwijl het onderzoek van de werkgroep 
zou kunnen worden ondergebracht in een te stichten Melkhygiënisch 
Onderzoekcentrum. Voor dit laatste zal in de toekomst huisvesting be
schikbaar komen in het nieuw te bouwen veeteeltcomplex van de Land
bouwhogeschool. 

De Raad stemde met dit voorstel in en trof voorbereidingen voor de 
realisatie van de nieuwe opzet. 
Bij het door de Commissie Onderzoek Boerenkaas uitgevoerde onder
zoek over de bereiding van kaas uit samengevoegde avond- en ochtend-
melk werden hoopvolle resultaten verkregen. Verwacht wordt, dat in 
1967 een definitieve uitspraak kan worden gedaan over deze werkwijze, 
die het bereiden van kaas in de avonduren niet meer noodzakelijk maakt. 
Voorts ging de aandacht naar het maken van kaas uit lang bewaarde, 
diepgekoelde melk (eveneens om de frequentie van de bereiding te ver
lagen) en het gebruik van een door het Ned. Instituut voor Zuivelonder-
zoek ontwikkeld diepvrieszuursel bij de boerenkaasbereiding. 
De onderzoekingen van de Werkgroep Arbeidsfysiologisch Onderzoek, 
ten slotte, hadden betrekking op de lichamelijke inspanning bij het wer
ken in land-, tuin- en bosbouw. 

de door de raad gesteunde losse onderzoekingen 
Het onderzoek over de plantenteelt zonder aarde werd, zoals in het 
vorenstaande reeds werd vermeld, tot afsluiting gebracht, evenals het 
onderzoek over de invloed van het wortelmilieu op de fysiologie van de 
plant. 

In het afgelopen jaar werd begonnen met een onderzoek over de invloed, 
die de voorgeschiedenis van de plant uitoefent op de karakteristieken 
van de betrekking tussen de concentratie van NH4-ionen in het milieu en 
de snelheid van de NH^-opname. Gewerkt wordt met gerst en maïs. Na 
het oplossen van verschillende problemen op het gebied van de metho
diek, werd het stadium bereikt dat tijdkrommes voor de NH4-opname uit 
verschillende concentraties konden worden bepaald. Dit werd vervolgd 
met meting van de constante opname, om de concentratiekromme te 
kunnen samenstellen, waaruit de karakteristieken van de NH4-opname 
kunnen worden bepaald. 

Het onderzoek over de fotosynthese van cultuurgewassen vond normaal 
voortgang. 

De proefnemingen, die ten doel hebben een snelle identificatie van aard
appelrassen op grond van de eiwitsamenstelling van de knollen mogelijk 
te maken, werden afgerond. De resultaten zullen worden verwerkt in een 
proefschrift. 
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De in het onderzoek over bodemmoeheid in fruitteeltgronden ontwikkelde 
bestrijdingsmethode van bodemmoeiheid bij appel - een strokenbehan
deling met chloorpicrine - en de in samenwerking met het Bedrijfslabo-
ratorium voor Grond- en Gewasonderzoek ontwikkelde adviesmethode 
hebben zich een vaste plaats verworven in de Nederlandse fruitteelt. 
Hoewel de oorzaak van de specifieke bodemmoeheid bij appel nog 
niet is gevonden, kan mede in verband met de gevonden bestrijdings-
mogelijkheden, toch van een samenhangend geheel van resultaten 
worden gesproken. Inmiddels wordt nog gezocht naar goedkopere 
bestrijdingsmiddelen en -methoden en blijft de aandacht gericht op 
mogelijke oorzaken. 

Bij het onderzoek over de voorkoming van schade door nachtvorst in de 
fruitteelt konden door de zeer zware en langdurige nachtvorst in april 
1966 bij peren uitgebreide gegevens worden verzameld over de invloed 
van een bespuiting met gibberellazuur. In Limburg en Brabant, waar de 
nachtvorst het zwaarst was, leverde een behandeling aanvankelijk goede 
resultaten op, die echter weer verkleind werden door de sterke vruchtrui 
in juni. Dit gold speciaal de zwaar getroffen percelen, de overige hebben 
ruimschoots van de behandeling geprofiteerd. Voorts werd in een lande
lijke proef, die in samenwerking met vele instanties werd uitgevoerd, de 
wijze van toediening van gibberellazuur nader gepreciseerd. Spuiten gaf 
de meeste vruchten en de hoogste kg-opbrengst per boom, volgens de 
hoeveelheid toegediend gibberellazuur werkte vernevelen echter effec
tiever. Verder onderzoek had betrekking op vermindering van het afruien 
van bessen, verkorting van de onproduktieve periode van jonge pere-
bomen en beïnvloeding van de aanleg van bloemknoppen, alles met 
behulp van groeiregulatoren. 

Begonnen werd met een onderzoek over de biochemische achtergronden 
van ruwschilligheid bij fruit. De werkzaamheden waren in eerste instantie 
gericht op morfologische vergelijking van normale, ruwschillige en kunst
matig verwonde appelcuticula's, met de nadruk op het herstel van de 
cuticula (de cutinelaag) na kunstmatige verwonding. Vervolgens werd de 
aandacht gericht op de cutinesynthese, daar deze als reactie op ver
wonding of bij het begin van de ruwschilligheid een activering ondergaat. 
Bij het sortimentsonderzoek bij vaste planten vond de gebruikelijke con
trole van benamingen van vele soorten en cultuurvormen van gekweekte 
planten plaats, terwijl ook het taxonomisch en tuinbouwkundig onderzoek 
werd voortgezet. 

Het onderzoek over de magnesiumstofwisseling bij herkauwers kwam in 
de eindfase. De resultaten zullen in 1967 in een proefschrift worden 
verwerkt. 
Bij het onderzoek over de voortplantingscyclus en het zwermen van bijen 
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